

## [Call for Presentations: "Violence and Alterity" McGill Graduate Student Conference](#)

Announcement published by Lisa Teichmann on Monday, July 2, 2018

Type:

Conference

Date:

September 21, 2018

Location:

Canada

Subject Fields:

Area Studies, Humanities, Languages, Literature, Cultural History / Studies

### **Call for Presentations: Violence and Alterity**

Wo Gewalt angewandt wird, da wird Gewalt geweckt.

(Wherever violence is used, violence is triggered.) Karl Jaspers

#### **LLC-Graduate Student Conference 21-22 September 2018**

<https://llcgrad2018.wordpress.com>

Keynote speaker: Eliot Borenstein

What does "difference" mean? The contemporary world is answering this question abruptly and violently, further marginalising the marginalised, expelling the expelled, harassing the harassed. The violence expressed by these answers calls for an urgent critical analysis of the relationship between violence and alterity, the way the former is enmeshed in languages, literatures and cultures, and the way that the latter is asked to conform to capitalist interpretations of subjectivity and objectivity.

Do the concepts of identity and difference still constitute an adequate theoretical framework for understanding social and cultural relations? Instead of "evoking homogeneities", should we, as Natalie Zemon Davis puts it, "identify the creative and disruptive presence of 'the other'—the outsider, the stranger, the alien, the subversive, the radically different—in systems of power and thought?" (The Quest for Michel de Certeau). Or shall we move towards alternative conceptualizations of these two poles, which try to go beyond the familiar languages of identity and difference? Michael Hardt and Antonio Negri's definition of multitude is just an example of how collectivity must not be seen in terms of "sameness" and "otherness" but as "a multiplicity of singular forms of life [which] at the same time share a common global existence" (Multitude, 127). However debatable this definition may be, it represents an attempt to raise awareness about our common being, against marginalisation, rejection, and expulsion - in one word: violence. More specifically, how are the questions of violence and counterviolence, as well as their interaction, to be addressed and problematized? More precisely, how should one deal with progressive, internal, and therapeutic violence (Merleau-Ponty, Fanon) or violence that causes violence (Jaspers)?

It is a pleasure to invite you to Violence and Alterity, a graduate conference organized by the graduate students in the Department of Languages, Literatures, and Cultures at McGill University.

The conference will take place at McGill University on the 21st and 22nd of September, 2018. Because this conference aims to facilitate reflection and cultural intervention in the debate on violence and alterity, the diversity of the contributors and their contributions is fundamental. We therefore invite scholars in Women's and Gender Studies, Cultural Studies, Anthropology, Literature, Translation, Media Studies and other related programs to submit abstracts regarding, but not limited to, the following topics:

Topics of Interest

- Violence and Diversity
- Violence and Gender
- Violence and Animals
- Violence and Environment
- Political Violence
- Revolutionary Violence
- Colonial Violence
- Progressive/Regressive Violence
- Cathartic Violence
- Structural Violence
- Violent Resistance
- Nonviolence/Pacifism
- Violence in Music

- Data and Violence
- Technology and Violence

## Guide for Presenters

Please submit a 250 word abstract in either French or English explaining the topic and main arguments of the presentation by August 1st, 2018.

To submit your abstract, please send it by email to [llcgrad2018@gmail.com](mailto:llcgrad2018@gmail.com).

### Organising Committee

David Gosselin, Lara Harwood-Ventura, Zyanya López Meneses, Teboho Makalima, Lidia Ponce de la Vega, Paolo Saporito, Benjamin Sauv , Lisa Teichmann and Gleb Vinokurov

For any enquiries regarding the programme, please contact: [llcgrad2018@gmail.com](mailto:llcgrad2018@gmail.com). We look forward to seeing you at our LLC Graduate Student Conference.

Sincerely,

LLC Graduate Students

## Appel   communications : violence et alt rit 

Wo Gewalt angewandt wird, da wird Gewalt geweckt.

(L    la violence est utilis e, elle est engendr e.) Karl Jaspers

Conf rence des  tudiants du 3e cycle du D partement des Langues, Litt ratures et Cultures  
**21-22 septembre 2018**

<https://llcgrad2018.wordpress.com>

Orateur principal : Eliot Borenstein

Que signifie la diff rence ? Le monde contemporain r pond   cette question violemment et soudainement, ce qui amplifie la marginalisation du marginalis , l'expatriation de l'expatri  et le harc lement du harcel . La brutalit  exprim e par ces r ponses exige une critique analytique de la relation entre violence et alt rit . La fa on par laquelle la violence est dissimul e dans les langues, les litt ratures et les cultures et la mani re dont l'alt rit  doit se conformer   l'interpr tation capitaliste de la subjectivit  et de l'objectivit  n cessitent toute notre attention.

Les concepts d'identit  et de diff rence constituent-ils toujours un cadre th orique ad quat pour comprendre les relations culturelles et sociales ? Au lieu d'«  voquer des homog nit s », ne devrions-nous pas, comme l'exprime Natalie Zemon Davis, « identifier la pr sence cr atrice et disruptive de "l'Autre"—le marginal, l' tranger, l'insurg , le "radicalement diff rent"—dans les syst mes de pouvoir et de pens e » ? (The Quest for Michel de Certeau). Ne serait-il pas mieux de se

mouvoir au-delà de ces pôles conceptuels pour essayer de dépasser la dichotomie de l'identité et de la différence ? La définition de la multitude de Micheal Hardt et Antonio Negri n'est qu'un exemple de comment la collectivité ne doit pas être comprise en termes d'« appartenance » et d'« étrangeté », mais plutôt comme « une multiplicité de formes de vies singulières, [qui] au même moment partagent une existence mondiale commune. » (Multitude, 127) Aussi discutable qu'elle soit, cette définition représente une tentative de sensibiliser à notre point de vue opposé à la marginalisation et au rejet – en un mot : à la violence. Il faut précisément questionner autant la violence et la contre-violence que leur interaction en les problématisant. Plus précisément, il faut se demander comment un individu peut traiter de la violence progressive, interne et thérapeutique (Merleau-Ponty, Fanon) ou de la violence qui engendre de la violence (Jaspers).

Nous avons le plaisir de vous inviter à *Violence et altérité*, une conférence organisée par les étudiants des cycles supérieurs du Département de Langues, Littératures et Cultures de l'Université McGill.

Cette conférence, qui a pour but de faciliter la réflexion et l'intervention culturelles dans le débat sur la violence et l'altérité, aura lieu à l'Université McGill les 21 et 22 septembre 2018. Nous accordons donc une grande importance à la diversité des participant.e.s et de leurs contributions lors de cette conférence. Pour cette raison, nous invitons les étudiant.e.s, chercheurs et chercheuses en Études féministes et genre, Études culturelles, Anthropologie, Littérature, Traduction, Études médiatiques et autres programmes reliés à nous soumettre un résumé concernant les sujets suivants et connexes :

Sujets d'intérêt :

- Violence politique
- Violence et genre
- Violence et animaux
- Violence et diversité
- Violence coloniale
- Non-violence/pacifisme
- Violence révolutionnaire
- Résistance violente

- Violence structurelle
- Violence dans la musique
- Violence cathartique
- Violence et environnement
- Violence progressive/regressive
- Données personnelles et violence
- Technologie et violence

## Guide pour la soumission des résumés :

Vous pouvez soumettre un résumé de 250 mots en français ou en anglais qui explique le thème et l'argument principal de votre présentation avant le 1er août 2018, en l'envoyant à l'adresse courriel suivante : [llcgrad2018@gmail.com](mailto:llcgrad2018@gmail.com).

### **Comité d'organisation :**

David Gosselin, Lara Harwood-Ventura, Zyanya López Meneses, Teboho Makalima, Lidia Ponce de la Vega, Paolo Saporito, Benjamin Sauvé, Lisa Teichmann et Gleb Vinokurov

Pour toute question concernant le programme, veuillez nous contacter à l'adresse courriel suivante : [llcgrad2018@gmail.com](mailto:llcgrad2018@gmail.com).

Nous sommes ravis de pouvoir vous rencontrer lors de la conférence. Cordialement,  
Le comité d'organisation

Contact Info:

Please submit a 250 word abstract in either French or English explaining the topic and main arguments of the presentation by August 1st, 2018.

To submit your abstract, please send it by email to [llcgrad2018@gmail.com](mailto:llcgrad2018@gmail.com).

Contact Email:

[llcgrad2018@gmail.com](mailto:llcgrad2018@gmail.com)

URL:

<https://llcgrad2018.wordpress.com>